
PROTOKÓŁ Nr XII/2019

z sesji  Rady Gminy Grunwald odbytej  w dniu  04 l ipca 2019 r.
w sal i  posiedzeń Gminnego Ośrodka Kultury w Gierzwałdzie.

Początek obrad godz.  15 0 0 .
Zakończenie obrad godz.16 0 0 .
Przewodniczyła:  pani  Cecylia  Lecewicz-Husar – Przewodnicząca Rady Gminy.
Ustawowy skład rady: 15 radnych.
Obecnych: 14 radnych.
(l is ta obecności  w załączeniu – zał.  nr 1).
Nieobecny: radny Arkadiusz Piasecki
Ponadto w sesji  udział  wzięli :
         1.  Adam Szczepkowski – Wójt Gminy
         2.  Urszula Borkowska – Skarbnik Gminy
         3.  Sołtysi  i  mieszkańcy Gminy Grunwald.

    ( l is ta obecności  w załączeniu – zał.  nr 2).

Podjęto uchwały od nr 91 do nr 95.

Ad  pkt  1.  Przewodnicząca  Rady  Gminy  –  pani  Cecylia  Lecewicz-Husar
dokonała  otwarcia  XII  sesji  Rady  Gminy,  po  czym  stwierdziła  kworum,  przy
którym może obradować i  podejmować prawomocne uchwały rada gminy.
Następnie powitała radnych i  zaproszonych gości.
XII  sesja  została  zwołana  dlatego,  bo  pan  wójt  wystąpi ł  do  mnie  z  pismem  na
podstawie  art .  20  ust .  3  ustawy  o  samorządzie  gminnym  o  zwołanie  sesji  w
terminie ustawowym.
Zwołanie sesji  podyktowane jest  faktem podjęcia  uchwały  w sprawie  zaciągnięcia
pożyczki  długoterminowej  na  finansowanie  deficytu  budżetu,  w  związku  z
realizacją  zadań majątkowych oraz spłatę wcześniej  zaciągniętych zobowiązań.

Ad  pkt  2.  Przewodnicząca  Rady  Gminy  –  pani  Cecylia  Lecewicz-Husar  -
państwo  radni  i  sołtysi  porządek  obrad  otrzymali  przy  zaproszeniach.  Był
wywieszony na tablicach ogłoszeń oraz umieszczony w BIP.
Radna  –  pani  Ewa  Bawolska  –  chciałabym  zapytać  czy  istnieje  możliwość
dołożenia  do  naszego  porządku  obrad  punktu:  wolne  wnioski,  zapytania  i
interpelacje? To jest  pytanie do pana wójta,  bo to jego inicjatywa.
Wójt  Gminy  –  pan  Adam  Szczepkowski  wyraził  zgodę  na  wprowadzenie  w/w
punktów do porządku obrad.
Przewodnicząca  Rady  Gminy  –  pani  Cecylia  Lecewicz-Husar  –  kto  z  państwa
radnych  jest  za  wprowadzeniem  wniosku  radnej  Ewy  Bawolskiej  do  porządku
obrad?
Radny  –  pan  Ryszard  Bala  –  jeżeli  pani  pozwoli,  to  proszę  sprecyzować
wniosek,  na  czym on  polega.  Czy  chodzi  o  to,  że  dokładamy  punkt  interpelacje  i
zapytania czy wolne wnioski  i  zapytania?
Przewodnicząca  Rady  Gminy  –  pani  Cecylia  Lecewicz-Husar  –  panie  radny
Bala  dokładamy  punkt  wolne  wnioski  i  zapytania  i  dokładamy  kolejny  punkt
interpelacje  radnych.
Za  umieszczeniem  zaproponowanego  wniosku  w  porządku  obrad  głosowało  12
radnych,  2  radnych  było  przeciw  (radna  Krystyna  Zwalińska,  radny  Sławomir
Matuszewski).
Wójt Gminy – pan Adam Szczepkowski – ja  mam propozycję w punkt 4 podjęcie
uchwał  przez  radę  gminy  wprowadzić  po  ppkt  a)  podjęcie  uchwały  w  sprawie
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zmiany Wieloletniej  Prognozy Finansowej  Gminy Grunwald  na  lata  2019 – 2032 i
po ppkt  c)  podjęcie  uchwały w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie hipoteki
na nieruchomości  stanowiącej własność Gminy Grunwald.
Za  wprowadzeniem  zmian  zaproponowanych  przez  wójta   gminy  głosowało  14
radnych.
Innych uwag nie zgłoszono.
Rada  Gminy  w  głosowaniu  jawnym  –  14  głosami  za,  przeciwnych  nie  było,
wstrzymujących  się  nie  było  przyjęła  porządek  obrad  XII  sesj i  Rady  Gminy  w/g
następującego wyszczególnienia:
   1.  Otwarcie – stwierdzenie prawomocności obrad.
   2.  Przyjęcie  porządku obrad.
   3.  Przyjęcie  protokołu z  poprzedniej sesji  Rady Gminy.
   4.  Podjęcie uchwał przez Radę Gminy:
       a)  w sprawie uchylenia uchwały w sprawie emisji  obl igacj i  komunalnych 
           oraz określenia  zasad ich zbywania,  nabywania i  wykupu;
       b)  w sprawie zmiany Wieloletniej  Prognozy Finansowej Gminy Grunwald na
           la ta 2019 – 2032;
       c)  w sprawie zmian budżetu Gminy Grunwald na 2019 rok;
       d)  w sprawie zaciągnięcia  pożyczki  długoterminowej na finansowanie 
           planowanego deficytu oraz spłatę  wcześniej  zaciągniętych zobowiązań;
       e)  w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie hipoteki na nieruchomości
           s tanowiącej  własność Gminy Grunwald.
   5.  Wolne wnioski i  zapytania.
   6.  Interpelacje  radnych.
   7.  Zamknięcie  obrad

Ad pkt 3.  Przewodnicząca Rady Gminy – pani Cecylia Lecewicz-Husar –
kolejny  punkt  porządku  obrad  dotyczy  przyjęcia  protokółu  z  ostatniej  sesji  Rady
Gminy  Grunwald.  Protokół  był  wyłożony  przy  l is tach  obecności.  Protokół  był
dostępny w biurze rady i  dostaliśmy na swoje skrzynki  e-mailowe. 
Wnioskuję o przyjęcie  protokółu z XI sesji  rady gminy bez odczytywania.
Radni  uwag nie zgłosi l i .
Rada  Gminy  w  głosowaniu  jawnym  –  14  głosami  za,  przeciwnych  nie  było,
wstrzymujących  się  nie  było  -  przyjęła  protokół  z  XI  sesj i  Rady  Gminy  bez
odczytywania.

Ad  pkt  4.  Przewodnicząca  Rady  Gminy  –  pani  Cecylia  Lecewicz-Husar  –
kolejny punkt  dotyczy podjęcia  uchwał przez radę gminy. 
Pierwsza  uchwała  w  sprawie  uchylenia  uchwały  w  sprawie  emisj i  obligacji
komunalnych oraz określenia zasad ich zbywania,  nabywania i  wykupu.
Wójt  Gminy  –  pan Adam Szczepkowski  –  żaden  oferent  nie  zgłosił  s ię  do  nas  w
sprawie  emisji  obligacji .  To  trzeba  zrobić  do  końca  czerwca.  Do  dzisiaj  nie  ma
żadnych  nowych  rozporządzeń.  Nikt  na  dzisiaj  nie  przystąpi,  chociaż  byśmy
ogłaszali  jeszcze  raz  przetarg,  to  i  tak  będzie  nieskuteczny.  Dlatego  trzeba
unieważnić tą uchwałę a podjąć kolejną w sprawie pożyczki.
Radny – pan Ryszard Bala – rozumiem nie było ofert?
Wójt Gminy – pan Adam Szczepkowski – nie było.
Innych uwag nie zgłoszono.
Wiceprzewodnicząca  Rady  Gminy  –  pani  Krystyna  Zwalińska  odczytała
projekt  uchwały   w  sprawie  uchylenia  uchwały  w  sprawie  emisj i  obligacji
komunalnych oraz określenia zasad ich zbywania,  nabywania i  wykupu.
Radni  uwag nie zgłosi l i .
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Rada  Gminy  w  głosowaniu  jawnym  –  14  głosami  za,  przeciwnych  nie  było,
wstrzymujących  się  nie  było  –  podjęła  uchwałę  Nr  XII/91/2019  w  sprawie
uchylenia  uchwały  w sprawie  emisj i  obligacj i  komunalnych oraz  określenia  zasad
ich zbywania,  nabywania i  wykupu.
(Uchwała w załączeniu – zał.  nr 3).

Przewodnicząca  Rady  Gminy  –  pani  Cecylia  Lecewicz-Husar  –  kolejny  punkt
porządku  obrad  dotyczy   zmian  Wieloletniej  Prognozy  Finansowej  Gminy
Grunwald na lata  2019 – 2032.
Skarbnik  Gminy  –  pani  Urszula  Borkowska  –  proszę  państwa  ta  uchwała
została  dzisiaj  państwu  przedstawiona.  Ponieważ  po  przeanalizowaniu  kolejności
i  konieczności  podjęcia  uchwał  okazuje  się,  że  ta  wieloletnia  prognoza  też  musi
być,  gdyż  w  tej  wieloletniej  prognozie  finansowej  były  zaznaczone  obligacje.  W
związku  z  tym  iż  uchylamy  uchwałę  o  emisj i  obligacji  konieczność  jest
wprowadzenia  zmian  w  WPF  gdzie  wprowadza  się  zmiany  polegające  na  tym,  że
nie  zaciąga  się  obligacj i  a  pożyczkę  na  temat  której  jeszcze  będzie  mowa  w
następnej  uchwale.  W  pierwszym  załączniku  wprowadza  się  zmianę  WPF,  który
zwiększa  zarówno  po  stronie  dochodów  jak  i  po  stropnie  wydatków  budżet  o
kwotę  120.797,-  zł ,  które  zostało  przyjęte  zarządzeniem  nr  41  Wójta  Gminy
Grunwald  z  dnia  28  czerwca.  Są  to  kwoty  –  56  tys.  zł ,  na  którą  otrzymaliśmy
decyzję,  dotacje  na  wsparcie  zakupu  tablic  interaktywnych  do  szkół
podstawowych,  do  4  szkół  podstawowych  jak  również  pozostała  kwota  67  tys.  zł ,
to  są  dotacje  dla  ośrodka  pomocy  społecznej.   Ogólnie  to  jest  te  120  tys.  z ł .
Został  zmieniony  zapis,  że  dochody  będą  pokryte  przychodami  z  kredytów  i
pożyczek.  Tu  nie  ma  błędu.  Jest  to  celowe  zrobione  z  kredytów  i  pożyczek,
dlatego  żeby  była  ta  furtka,  gdyby nie  wyszła  pożyczka,  żeby  można  było  już  nie
zmieniać  WPF  ani  budżetu  ewentualnie  same  uchwały   o  zaciągnięciu  pożyczki
czy kredytu.
Radny  –  pan  Ryszard  Bala  –  pani  przewodnicząca,  szanowni  państwo  ja
chciałem  zapytać  panią  skarbnik  odnośnie  tej  pożyczki  planowanej,  czy  jest
potrzeba opiniowania takiego zamiaru przez RIO?
Skarbnik Gminy – pani Urszula Borkowska – tak.  
Radny – pan Ryszard Bala – gdzie ta opinia jest  dostępna?
Wójt Gminy – pan Adam Szczepkowski – po podjęciu uchwały.  
Skarbnik  Gminy  –  pani  Urszula  Borkowska  –  po  podjęciu  uchwały  dopiero.  Po
podjęciu  uchwały  zwracamy  się  do  RIO  o  wydanie  pozytywnej  opini i  z
możliwością  zaciągnięcia  pożyczki.  Taką  opinię  mamy  z  RIO  co  do  obligacji .  W
związku  z  tym,  że  w  tej  chwili  nie  będzie  emisji  obligacji  tylko  pożyczka,  musi
być  nowa  opinia.  Pomimo  to,  że  warunki  pożyczki  są  tak  samo  przyjęte  jak
obligacj i ,  ale  podstawa  prawna  emisji  obligacji  jest  inna  niż  zaciągnięcie
pożyczki,  dlatego też musi  być nowa opinia  RIO. 
Radny  –  pan  Ryszard  Bala  –  pani  skarbnik  pamiętam  obligacje  pani  tutaj
rekomendowała  jako  środki  pieniężne  spłacane  od  2022  roku,  natomiast  mowa
jest  o  pożyczce.  Jak  sądzę,  to  są  inne  warunki,  to  nie  są  takie  same  warunki  jak
pani  przed chwilą powiedziała? 
Skarbnik  Gminy  –  pani  Urszula  Borkowska  –  są  te  same  warunki,  ponieważ
zarówno  obligacje  jak  i  pożyczka  są  długoterminowe  ze  względu  na  to,  że  nie
spłacimy  ich  w  ciągu  roku.  To  będzie  na  kilka  lat .  Terminy  spłat  pożyczki  będą
takie  same  jak  wykupu  obligacj i  a  więc  warunki  zostają  te  same.  Ewentualnie
oprocentowanie,  które  mogą  wskazać  osoby  czy  podmioty,  które  przystąpią  do
przetargu,  wtedy  mogą  ulec  zmianie.  Jednak  my  zakładamy,  że  będą  to  nie  inne
koszty zaciągnięcia pożyczki niż  było to  przy obligacjach.
Innych uwag nie zgłoszono.
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Wiceprzewodnicząca  Rady  Gminy  –  pani  Krystyna  Zwalińska  odczytała
projekt  uchwały  w  sprawie  zmiany  Wieloletniej  Prognozy  Finansowej  Gminy
Grunwald na lata  2019 – 2032. 
Radni  uwag nie zgłosi l i .
Rada Gminy w głosowaniu jawnym – 12 głosami za,  przeciwnych nie  było,  przy 2
głosach  wstrzymujących  (radna  Ewa  Bawolska,  radny  Ryszard  Bala)  –  podjęła
uchwałę  Nr  XII/92/2019  w  sprawie  zmiany  Wieloletniej  Prognozy  Finansowej
Gminy Grunwald na lata  2019 – 2032.
(Uchwała w załączeniu – zał.  nr 4).

Przewodnicząca  Rady  Gminy  –  pani  Cecylia  Lecewicz-Husar  –  kolejny  punkt
porządku  obrad  dotyczy  podjęcia  uchwały  w  sprawie  zmian  budżetu  Gminy
Grunwald na 2019 r.
Skarbnik  Gminy  –  pani  Urszula  Borkowska  –  proszę  państwa  jak  już
wspomniel iśmy,  nie  zgłosił  s ię  żaden  emitent  obligacji  a  więc  nie  mamy
obligacj i ,  dlatego  też  została  uchylona  uchwała  o  emisji  obligacji .  Zostały
wprowadzone  zmiany  w  budżecie  polegające  podobnie  jak  w  WPF  na  zmianach,
które  wskazują,  że  to  nie  będą  obligacje  tylko  będzie  pożyczka.  Zmienia  się
klasyfikacja  zaciągniętego  zadłużenia.  Jeśli  chodzi  o  kwotę,  pozostaje  ta  sama
czyli  1.400  tys.  zł .  Warunki  spłaty  podobnie  jak  wykup  obligacji  będziemy
negocjować  z  osobami  czy  z  instytucjami,  które  ewentualnie  złożą  swoją
propozycję  udzielenia  nam  pożyczki  na  temat  kosztów  pozostałych.  Dlatego  też
nasza  propozycja  taka,  zmiana  w  budżecie  polegająca  na  tym,  że  nie  obligacje  a
pożyczka długoterminowa.  
Radny  –  pan  Ryszard  Bala  –  pani  przewodnicząca,  szanowni  państwo  jedną
sprawę  chciałem  wyjaśnić,  ponieważ  na  koniec  roku  2018  zadłużenie  gminy
wynosiło  9.256  tys.  zł  z  groszami.  W  tym  roku  pani  skarbnik  wykazuje
9.646.544,-  zł .  To są  do  tego  zadłużenia  z  końca  roku doliczone krótkoterminowe
pożyczki na łatanie bieżących potrzeb?
Skarbnik  Gminy  –  pani  Urszula  Borkowska  –  nie  są  krótkoterminowe,  to  są
długoterminowe.  Nie wiem w którym momencie pan to widzi?
Radny – pan Ryszard Bala – ja to  widzę w WPF w kolumnie 6.  
Skarbnik  Gminy  –  pani  Urszula  Borkowska  –  tu  jest  doliczony  leasing  jak
również  na  koniec  roku  2019  prognozowane  jest  przyjęcie  pożyczki  1.400  tys.  zł
a  jednocześnie  spłata  960  tys.  z ł .  To  są  te  różnice  i  one  wskazują  taką  wartość,
która zostaje.  
Radny  –  pan  Ryszard  Bala  –  ale  myśmy do  tej  pory  nie  brali  żadnych  pożyczek
prócz  tych,  które  są  w  zgodzie  w uchwale  budżetowej  wydanej  wójtowi  na  kwotę
1,5 mln zł .
Skarbnik  Gminy  –  pani  Urszula  Borkowska  –  dokonując  zmian  w  budżecie  i
przygotowując  uchwałę,  którą  przygotowujemy  o  zaciągnięciu  pożyczki,  to  jest
prognoza  już  na  koniec  roku.  Ja  muszę  rozpisać,  że  na  koniec  roku,  podobnie  jak
i  spłaty,  spłaty  wcześniejszych  pożyczek  jeszcze  nie  dokonaliśmy.  To  już  jest  na
koniec  roku  jaki  będzie  stan.  Ja  muszę  wziąć  stan  z  ubiegłego  roku  jaki  był  plus
ewentualne  przychody,  które  przyjmiemy  czyli  planujemy  ten  1.400  tys.  z ł  i  jest
tam jeszcze kwota leasingu minus spłaty czyli  te 960 tys.  zł ,  które jest
planowane i  na koniec pozostaje  taka kwota.  To jest  plan na koniec roku 2019. 
Radna  –  pani  Ewa  Bawolska  –  ja  chciałam  zapytać  czy  ta  kwota  będzie  kwotą
wystarczającą   by  pokryć  zapotrzebowanie  na  remonty.  Na  poprzedniej  sesj i
kierownik  Nowakowski  wspominał  o  potrzebnych remontach.  Ja  przejrzałam jakie
nastąpiły  zmiany  w  budżecie.  W  działach  rozchody  w  dostawie  wody  i  odbioru
ścieków są  znaczne  zwiększenia  w porównaniu  z  prognozą.  Jednak  wiemy,  że  one
zostały  oparte  o  te  4,5  mln  zł ,  których  jeszcze  w  budżecie  nie  ma.  Zatem  widzę
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tutaj  troszeczkę  taki  niepokój  o  to  czy  będziemy  mieli  zapewnione  środki  na
uratowanie tych znaczących dla życia naszej gminy celów. 
Wójt  Gminy  –  pan  Adam  Szczepkowski  –  na  pewno  w  tym  roku  nie  będziemy
jakichś  dużych  środków  przeznaczać  na  modernizację  chociażby  tej  oczyszczalni
ścieków  tutaj  w  Gierzwałdzie.  Trzeba  najpierw  zrobić  projekt,  przygotować  plan
rozbudowy  tej  oczyszczalni.  A to  trwa,  bo  trzeba  uzgodnień,  i td.  Pierwsze  jakieś
większe  środki,  które  będziemy  przeznaczać  na  ten  cel,  to  będzie  2020  rok,  nie  z
tej  pożyczki.
Radny  –  pan  Ryszard  Bala  –  pani  przewodnicząca,  szanowni  państwo,  panie
wójcie  do  2020  roku  obowiązuje  uchwała  w  sprawie  programu  modernizacj i
urządzeń  sieci  wodno-kanalizacyjnych.  Ta  uchwała  to  jest  radosna  twórczość,
sztuka  dla  sztuki.  Ja  proponuję,  żeby  do tej  uchwały  już  się  w ogóle  nie  odnosić.
Przystąpić  do  opracowania  nowej  uchwały  z  tymi  sugestiami,  tymi  wnioskami
które  tutaj  pan  Nowakowski  przedstawił,  tak  żebyśmy  przed  planowaniem
budżetu na przyszły rok wiedzieli  jakie  środki  trzeba w tym budżecie  przeznaczyć
na  te  przedsięwzięcia  dotyczące  modernizacj i  i  rozbudowy  infrastruktury  wodno-
kanalizacyjnej.  
Innych uwag nie zgłoszono.
Wiceprzewodnicząca  Rady  Gminy  –  pani  Krystyna  Zwalińska  odczytała
projekt uchwały w sprawie zmian budżetu Gminy Grunwald na 2019 r.
Radni  uwag nie zgłosi l i .
Rada Gminy w głosowaniu jawnym – 12 głosami za,  przeciwnych nie  było,  przy 2
głosach  wstrzymujących  (radna  Ewa  Bawolska,  radny  Ryszard  Bala)  –  podjęła
uchwałę Nr XII/93/2019 w sprawie zmian budżetu Gminy Grunwald na 2019 rok.
(Uchwała w załączeniu – zał.  nr 5).

Przewodnicząca  Rady  Gminy  –  pani  Cecylia  Lecewicz-Husar  –  kolejny  punkt
porządku  obrad  dotyczy  zaciągnięcia  pożyczki  długoterminowej  na  finansowanie
planowanego deficytu budżetu oraz spłatę wcześniej  zaciągniętych zobowiązań.  
Skarbnik  Gminy  –  pani  Urszula  Borkowska  –  myślę,  że  nie  ma  tutaj  co  wiele
przedstawiać.  Już  wspominaliśmy  o  tym,  że  w  związku  z  tym,  że  nie  zgłosił  s ię
żaden  emitent  obligacji  i  wycofaliśmy  uchwałę  o  emisji  tych  obligacji ,  jest
potrzeba  zaciągnięcia  zobowiązania  wynikającego  z  deficytu  budżetu.  W związku
z  tym  przystępujemy  do  procedury  zaciągnięcia  pożyczki  długoterminowej.  Jak
już  wspomniałam,  warunki  spłaty  są  takie  same  jak  wykup  obligacji ,  na  tych
samych  warunkach,  dlatego  też  ta  uchwała  umożliwiająca  ewentualnie
zaciągnięcie pożyczki długoterminowej.  
Radny  –  pan  Ryszard  Bala  –  pani  przewodnicząca,  szanowni  państwo  to  że
sytuacja  f inansowa wygląda  tak  jak  dzisiaj  to  widzimy,  to  nie  jest  przypadek.  Już
na  początku  kadencj i  były  głosy  i  symptomy  tego,  że  sytuacja  jest  niepokojąca
tak  bym  powiedział .  W  trakcie  tej  kadencj i  w  ciągu  pierwszych  kilku  miesięcy
dowiedziel iśmy  się,  że  sytuacja  jest  tragiczna.  Wtedy,  kiedy  próbowaliśmy
przekonać  wójta  do  tego,  żeby  na  początku  roku  sporządził  audyt  i  dokładnie
przedstawił  jak wygląda zarządzanie finansami,  jakie  są  w tym procesie  potrzeby,
jakie  musimy podjąć kroki,  wójt  oczywiście  miał  inne zdanie.  Miał  do tego prawo
to  prawda,  ale  to  brak  wiedzy,  naszej  wiedzy   i  brak  wiedzy  wójta  jak  sądzę  na
początku  doprowadził  do  tego,  że  dzisiaj  bierzemy  czy  próbujemy  wziąć  kolejną
pożyczkę.  Kto wie czy za parę chwil  nie trzeba będzie jeszcze jednej  wziąć,  bo
tego  co  weźmiemy,  jeżeli  dostaniemy  tą  pożyczkę,  może  nie  wystarczyć  na  to,
żeby  załatać  bieżące  potrzeby  i  w  minimalnym  stopniu  prowadzić  inwestycje.  Ja
myślę,  że  w  tym  zakresie  popełnil iśmy  wszyscy  błąd,  zezwalając  na  taką
działalność  bez  wiedzy.  Na  zasadzie  jakoś  to  będzie.  Bez  planu  wydatków,
ograniczonego  planu  wydatków  na  początku  tego  roku.  To  dzisiaj   musimy  to
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piwo wypić.  Nie wiem czy to  jest  dobre rozwiązanie,  ta  pożyczka,  czy nie.  Gmina
musi  funkcjonować,  ale  bez  szczegółowej,  fachowej  wiedzy  na  temat  stanu
finansów  trudno  jest  podejmować  decyzję  o  tym  czy  dalej  gminę  zadłużać  czy
może  jednak  zgodzić  się  na  jakieś  radykalne  działania  zmierzające  do
wprowadzenia  oszczędności,  do  wprowadzenia  takiej  żelaznej  dyscypliny  w
wydawaniu  pieniędzy.  To  wyciąganie  co  chwilę  jakichś  drobnych  czy  grubszych
kwot na to,  żeby coś załatać,  to  wydaje się nierozsądne działanie.  
Radna  –  pani  Ewa  Bawolska  –  chciałabym  z  całą  stanowczością  ustosunkować
się  do  tego  co  powiedział  pan  Bala.  Sama osobiście  postulowałam wielokrotnie  o
to  abyśmy  dokonali  audytu.  Audyt  nie  kosztuje  tyle,  i le  pan  wójt  sugerował,  i le
radni  podpowiadali .  Decyzja  była  jaka  była.  Sytuacja  wobec  tego  pozostaje  taka,
że  nie  mamy  zrobionej  grubej  kreski  oddzielenia  się  od  poprzednich  długów.
Wszystkie  naleciałości,  zaległości  przeszły  na  naszą  kadencję.  Teraz  w  100%
ponosimy  za  to  odpowiedzialność.  Wobec  powyższego  uważam,  że  podejmowanie
dalszych kredytów jest  kroczeniem po równi  pochyłej  w stronę  upadku.  Jeżeli  s ię
państwu  taka  perspektywa  podoba,  to  państwa  sprawa.  Każdy  głosuje  według
własnego  sumienia,  przekonania,  wiedzy  ekonomicznej  i  sposobów  rozwiązania
tego  problemu.  Według mnie  nie  powinniśmy zaciągać  więcej  kredytów.  Postawić
na  program  oszczędnościowy,  naprawczy  w  ten  sposób  abyśmy  się   przed  takim
przymusem wykonania takiego programu mogli  ustrzec.
Skarbnik Gminy –  pani  Urszula  Borkowska –  proszę  państwa kwestia  zrobienia
audytu,  to  po prostu są dodatkowe koszta.  I le to może kosztować nie wiem, Nigdy
nie  mieliśmy prowadzonego.  Z tego co  słychać,  to  nie  małe  są  to  pieniądze.  Tutaj
pan  wójt  podjął  decyzję,  że  nie  ma  sensu  jeszcze  bardziej  wydawać  pieniędzy  na
audyt.  Pan  Wójt  zapoznał  się  z  sytuacją  f inansową  na  początku  jak  zaczął  swoją
pracę,  zapoznał  się  z  zadłużeniami,  z  kredytami,  z  zobowiązaniami.  Państwo  też
otrzymaliście  zestawienie  zobowiązań  jakie  były  na  koniec  grudnia  2018  roku.
Uważam,  że  decyzja  jaką  podjął  pan  wójt  o  tym,  żeby  nie  robić  audytu  wcale  nie
jest  taka  zła.  Trzeba  wybrnąć  z  sytuacji  jaka  jest .  Podjęcie  uchwały  o
zaciągnięciu  pożyczki  obecnie  uważam  za  potrzebne  i  konieczne  a  wręcz
pozwalające  na  wybrnięcie  z  ewentualnego  w  tej  chwili  zadłużenia,  jakichś
problemów  finansowych.  Nie  stanowi  to  jakiegoś  impasu,  który  pozwoli  na  to,
żebyśmy  wpadli  w  przepaść  nie  wiadomo  jaką.  Tym  bardziej ,  że  bierzemy  1.400
tys.  zł ,  który  automatycznie  pozwala  na  spłatę  poprzednich  rat  pożyczki.
Zwiększa  się  nam jedynie  zadłużenie  o  kwotę  440  tys.  zł .  Nie  uważam,  że  to  jest
jakieś  straszne  zadłużenie,  które  pogłębi  gminę  w  jakiś  deficyt  straszny.  Jest  to
uważam  decyzja  słuszna.  Natomiast  robienie  audytu  po  prostu  obciążałoby
jeszcze jakimiś dodatkowymi kosztami.
Radny  –  pan  Ryszard  Bala  –  pani  przewodnicząca,  szanowni  państwo  niestety
wiedza  kosztuje.  Zdobycie  tej  wiedzy  to  nie  tylko  wysi łek  ucznia  ale  i  koszty
związane  z  opłaceniem  nauczyciela.  Wiedza  przekazana  przez  niezależnych
audytorów  miałaby  wartość  wielokrotnie  większą  niż  to,  co  przekazała  wójtowi
pani  skarbnik.  To  jest  dla  mnie  rzecz  oczywista.  To,  że  nie  mamy  tej  wiedzy
obiektywnej,   jest  właśnie  po  to,  żeby  pan  wójt  otrzymywał  informacje  takie,
które  chce  sam  usłyszeć,   albo  takie,  które  mu  najbl iższe  otoczenie  przekazuje.
Nie  mam  pewności  czy  to  najbl iższe  otoczenie  ma  wystarczającą  wiedzę  i  czy  to
najbliższe otoczenie działa w interesie gminy a nie  w interesie  własnym. 
Skarbnik Gminy – pani Urszula Borkowska – panie radny pracuję w tej  gminie
już ponad 20 lat ,  jako skarbnik 14 lat .  Jakąś wiedzę posiadam. Nie uważam, że
jestem najmądrzejsza,  ale  jakąś  wiedzę  posiadam.  Gmina Grunwald  jest  mi  bliska
ponieważ  mieszkam tu  praktycznie  od  urodzenia,  pracuję  w  tej  gminie  i  nie  mam
żadnych  tutaj  celów  ku  temu,  żeby  działać  na  niekorzyść  gminy  ani  też
przedstawiać  wójtowi  jakichś  nieprawdziwych  danych.  Nie  widzę  żadnych  tutaj
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pana  uzasadnionych  podstaw  do  tego,  żeby  tak  sądzić.  Natomiast  jeśl i  chodzi  o
audyt,  myślę,  że  nawet  jeśli  byłby  sporządzony  audyt,  to  z  samego  sporządzenia
audytu  nikt  pieniędzy  by  nam  nie  dołożył.  Audytorzy  też  by  nie  dal i  i  nie
wyprowadzil i  gminy  z  zadłużenia,  jakie  jest .  Po  prostu  trzeba  jakoś  działać,
wspólnie  pracować  a  nie  jeszcze  pogłębiać  zadłużenie.  Proszę  nie  mówić,  że
działam  na  niekorzyść  gminy  czy  też  ukrywam  jakieś  dane  przed  panem  wójtem,
bo  pan  wójt  ma  wgląd  do  wszystkich  dokumentów,  o  co  poprosi.  Wszystkie  dane
są  przedstawiane.  Nic  nie  jest  ani  tuszowane  ani  owijane.  Czuję  się  w  tym
momencie  urażona  za  to,  że  pan  próbuje  oskarżać  mnie  o  jakieś  machlojki,  o
jakieś zatajanie prawdy przed wójtem czy przed radnymi.  
Radny  –  pan  Ryszard  Bala  –  proszę,  żeby  pani  odsłuchała  to  co  powiedziałem.
Nie oskarżałem. 
Skarbnik Gminy – pani Urszula Borkowska – tak zrozumiałam. 
Radna  –  pani  Ewa  Bawolska  –  chciałabym  dodać  do  swej  wypowiedzi  to,  co
pani  wybrzmiało.  Absolutnie  nie  chciałabym  tą  drogą  jak  pan  radny  Bala  iść,
oskarżać,  mówić,  że  taki  audyt  będzie  bardziej  obiektywny  ale  ma  moc
dokumentu  prawnego.  Audyt  daje  nam prawo sięgnięcia  po  program naprawczy  w
sposób  nie  przynoszący  szkody  dla  naszej  działalności.  Audyt  pokazuje  ścieżki
wyjścia.  Nie  nasze  pomysły,  jakieś  chodzenie,  błądzenie  we  mgle.  Po  to  się  robi
audyt  aby  audytor  wskazał  możliwe do wyboru  drogi.  Nie  jesteśmy specjalistami,
my,  może  pani  tak,  my  nie.  Zaufanie  możemy  mieć,  możemy  nie  mieć,  to  jest
kwestia  po prostu  naszych reakcji .  Audyt  pokazałby właśnie te  drogi.  Nie ma go i
pewnie  już  nie  będzie  a  nawet  jeżelibyśmy  go  teraz  zrobili ,  nie  będzie  on  już
miał  takiego  znaczenia  jak  wówczas,  gdybyśmy  to  zrobili  na  początku  pracy.
Jeżeli  chcieliśmy  się  odciąć  od  poprzedniej  epoki,  to  trzeba  to  było  zrobić  na
dzień dobry,  nie  teraz.  
Innych uwag nie zgłoszono.
Wiceprzewodnicząca  Rady  Gminy  –  pani  Krystyna  Zwalińska  odczytała
projekt  uchwały  w  sprawie  zaciągnięcia  pożyczki  długoterminowej  na
finansowanie  planowanego  deficytu  budżetu  oraz  spłatę  wcześniej  zaciągniętych
zobowiązań.
Radni  uwag nie zgłosi l i .
Rada Gminy w głosowaniu  jawnym – 12 głosami  za,  przy 1  głosie  przeciw (radny
Ryszard  Bala),  1  głosie  wstrzymującym (radna  Ewa Bawolska)  –  podjęła  uchwałę
Nr  XII/94/2019  w  sprawie  zaciągnięcia  pożyczki  długoterminowej  na
finansowanie  planowanego  deficytu  budżetu  oraz  spłatę  wcześniej  zaciągniętych
zobowiązań.
(Uchwała w załączeniu – zał.  nr 6).

Przewodnicząca  Rady  Gminy  –  pani  Cecylia  Lecewicz-Husar  –  kolejny  punkt
porządku  obrad  dotyczy  projektu  uchwały  w  sprawie  wyrażenia  zgody  na
ustanowienie hipoteki  na nieruchomości stanowiącej  własność Gminy Grunwald.
Wójt  Gminy  –  pan  Adam  Szczepkowski  –  jest  taka  sytuacja,  że  mamy
niespłacone  raty  kredytu  w  Banku  Spółdzielczym  w  Olsztynku.  Mieliśmy  kilka
spotkań  z  panią  prezes.  Do  czasu  emisji  obl igacj i  dała  nam  czas  na  to,  że  nie
będzie  podejmowała  żadnych  kroków  w  tym  kierunku,  żebyśmy  mogli  wypuścić
obligacje,  spłacić  raty  i  funkcjonować  dalej .  Natomiast  obligacje  do  końca
czerwca nie zostały wypuszczone, spotkaliśmy się  z panią prezes.  Teraz żeby pani
prezes  mogła  dalej  czekać  na  spłatę  tych  rat  zaległych,  potrzebuje  jakiegoś
zabezpieczenia  w  formie  hipoteki.  Oczywiście  na  ten  czas  dopóki  nie  weźmiemy
pożyczki  i  nie  spłacimy zaległych  rat  i  wtedy z  powrotem ta  nieruchomość  wraca
do nas,  do gminy.
A na ten czas  musimy ustal ić jakieś zabezpieczenie dodatkowe,  dla nas na czas
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niespłaconych terminowo zaległych rat .  
Radny  –  pan  Ryszard  Bala  –  pani  przewodnicząca  ja  chciałem  się  dowiedzieć  o
jaką  działkę  79/160.  Jaka  jest  szacunkowa  wartość  tej  działki?  Na  ten  temat  nie
mogę  tutaj  doszukać  się  takiej  informacji .  Trzecie  pytanie,  jaką  wartość  kredytu
zabezpieczamy  tą  działką?  Czy  to  co  jest  wymienione  na  kwotę  5.700  tys.  zł ,  to
jest  zabezpieczenie dla te j  działki  czy są jakieś inne,  bo nie bardzo rozumiem. 
Wójt  Gminy  –  pan  Adam  Szczepkowski  –  jeśli  chodzi  o  działkę,  to  jest  ta
działka  położona  nad  jeziorem  w  Mielnie  gdzie  między  innymi  jest  boisko  i
wiaty.  Jeśli  chodzi  o  kwotę,  to  jest  440  tys.  zł .  Tyle  mamy  niespłaconych  w
Banku Spółdzielczym rat kredytu.  Na tyle  na dzisiaj  zalegamy.  
Radny  –  pan  Ryszard  Bala  –  panie  wójcie  mi  chodzi  o  wartość  szacunkową  tej
działki.
Wójt  Gminy  –  pan  Adam  Szczepkowski  –  trudno  powiedzieć.  Tu  trzeba
przeprowadzić wycenę ale  sądzę,  że 1 mln zł  jest  warta.  
Radny – pan Ryszard Bala – czy tą  działką zabezpieczamy spłatę  tych 5.700 tys.
zł  kredytu?
Wójt  Gminy  –  pan Adam Szczepkowski  –  kwotę  440 tys.  zł .  W momencie  kiedy
spłacimy tą kwotę,  ta  nieruchomość wraca do nas  z  powrotem.
Radna  –  pani  Małgorzata  Kamińska  –  ja  rozumiem,  że  to  jest  zabezpieczenie
spłaty jak gdyby  tych dwóch rat ,  ale  czekają nas kolejne raty.  Czy będziemy mieli
pieniądze na kolejne raty?
Wójt  Gminy  –  pan  Adam  Szczepkowski  –  z  tej  pożyczki  cały  2019  rok  będzie
pokryty,  960 tys.  zł .  
Radna –  pani  Małgorzata  Kamińska  –  czyli  w  momencie  kiedy  spłacimy te  440
tys.  zł ,  to tak jak gdyby ta  umowa przestanie  obowiązywać.
Wójt Gminy – pan Adam Szczepkowski – w zasadzie tak.  
Innych uwag nie zgłoszono.
Wiceprzewodnicząca  Rady  Gminy  –  pani  Krystyna  Zwalińska  odczytała
projekt  uchwały  w  sprawie  wyrażenia  zgody  na  ustanowienie  hipoteki  na
nieruchomości  stanowiącej własność Gminy Grunwald.
Radni  uwag nie zgłosi l i .
Rada Gminy w głosowaniu jawnym – 12 głosami za,  przeciwnych nie  było,  przy 2
głosach  wstrzymujących  (radna  Ewa  Bawolska,  radny  Ryszard  Bala)  –  podjęła
uchwałę  Nr  XII/95/2019  w sprawie  wyrażenia  zgody  na  ustanowienie  hipoteki  na
nieruchomości  stanowiącej własność Gminy Grunwald.
(Uchwała w załączeniu – zał.  nr 7).

Ad  pkt  7.  Przewodnicząca  Rady  Gminy  –  pani  Cecylia  Lecewicz-Husar  –
kolejny punkt  porządku obrad dotyczy wniosków i  zapytań.  
Radny – pan Ryszard Bala – dzisiaj  wyszukałem na stronie ogłoszenie o naborze
na  stanowisko  dyrektora  GOK  w  Gierzwałdzie.  Mam  pytanie  do  pana  wójta,
dlaczego  tak  szeroko  traktowane  jest  wymaganie  dotyczące  wykształcenia  –  jest
tylko  wykształcenie  wyższe?  W  zakresie  kultury  są  specjal iści  przygotowani
przez  uniwersytety,  przez  inne  wyższe  szkoły  do  zarządzania  kulturą.  Myślę,  że
taki  warunek  trzeba  tutaj  postawić.  Trzeba  poszukać  wśród  tych,  którzy  mają
kompetencje,  wiedzę  i  fachowe  przygotowanie.  Proszę  państwa  nie  wyobrażam
sobie,  że  właściciel  wielkiej  fermy  hodowlanej  czy  plantacj i  do  uprawy  buraków
szuka  człowieka  z  wykształceniem  pedagogicznym  czy  z  wykształceniem
górniczym.  Sądzę,  że  szuka  fachowca  z  dziedziny  hodowli,  inżyniera  od  hodowli
czy  od  uprawy  buraków.  Nie  wiem  dlaczego  tak  szeroko  potraktował  pan  panie
wójcie  to  wykształcenie  skoro  wiadomo,  że  absolwentów  szkół  wyższych  w
zakresie  zarządzania  kul turą  jest  sporo  i  mogliby  wnieść  swoją  wiedzę  i  swoje
zaangażowanie.  To  jest  jedno  pytanie  a  drugie  dotyczące  kontroli  w  szkole  w

8



Gierzwałdzie.  Na  temat  tej  kontrol i  mówiłem  na  poprzedniej  sesji .  Chciałbym
usłyszeć  odpowiedź,  czy  wpłynęła  do  pana  informacja  czy  protokół  z  te j  kontrol i
doraźnej? 
Wójt Gminy – pan Adam Szczepkowski – której  kontroli?
Radny – pan Ryszard Bala – kontroli  szkoły podstawowej w Gierzwałdzie.
Wójt Gminy – pan Adam Szczepkowski – nic nie  wiem o kontroli .  
Radny  –  pan  Ryszard  Bala  –  pan  jako  organ  prowadzący  powinien  to  wiedzieć.
Kontrola  była  przeprowadzona  21  maja.  Protokół  został  sporządzony  29  maja  a
pani  dyrektor  otrzymała  ten  protokół  5  czerwca.  W tym protokole  jest  taki  akapit
„Dyrektor  szkoły  w terminie  wskazanym w prawie  oświatowym t j .  30  dni  od  dnia
otrzymania  zaleceń  jest  zobowiązany  powiadomić:  po  pierwsze  -  organ
sprawujący  nadzór  pedagogiczny  o  sposobie  real izacji  zaleceń,  po  drugie  -  organ
prowadzący  szkołę  o  otrzymanych  zaleceniach  oraz  o  sposobie  ich  realizacji .
Jutro  mija  termin  trzydziestu  dni  i  ja  się  dziwię,  że  pan  o  tym  nie  wie  panie
wójcie.
Wójt  Gminy  –  pan  Adam  Szczepkowski  –  być  może  jest  ten  protokół  u  pana
sekretarza.  On  jest  odpowiedzialny  za  oświatę.  Natomiast  mogę  panu
odpowiedzieć na piśmie po zapoznaniu się jutro ze sprawą.
Radny – pan Ryszard Bala – co do naboru odpowie pan w tej  chwil i?
Wójt  Gminy  –  pan  Adam  Szczepkowski  –  jest  osoba  odpowiedzialna  za
przygotowanie  konkursu.  Myślę,  że  postępowała  zgodnie  z  rozporządzeniem  czy
przepisami  jakie  obowiązują  przy  wyborze  dyrektora  ośrodka  kultury.  Jeżel i
potrzeba,  to  też odpowiemy na piśmie.  
Radny  –  pan  Ryszard  Bala  –  panie  wójcie  oprócz  tego,  że  są  przepisy  jest
jeszcze  pewna  logika  i  praktyka  w  stosowaniu.  To,  co  o  tych  burakach
powiedziałem,  myślę,  że  dokładnie  oddaje  to,  że  do  kierowania  obiektem  tego
typu  potrzebny  jest  fachowiec  z  odpowiednim  przygotowaniem.  Nie  wystarczy
inżynier po Akademii Rolnej  w Olsztynie z  zakresu uprawa czy gleboznawstwo. 
Wójt  Gminy  –  pan  Adam Szczepkowski  –  jest  komisja  konkursowa.  Zobaczymy
w ogóle kto się zgłosi  do konkursu.   Komisja  wybierze i  zdecyduje.
Sołtys  Mielna  –  pan  Karol  Duda  –  ja  mam  takie  pytanie  do  pana  wójta,  jest
problem  z  tym  pseudo  molem  w  Mielnie.  Mieszkańcy  cały  czas  mnie  zgłaszają,
żebym  pana  zapytał  czy  jest  taka  możliwość  abyśmy  zdjęli  z  jedno  przęsło  a
założyć  z  jedną  drabinkę,  bo  dzieciak  wskakują  na  te  przęsła,  bo  nie  ma  jak
bezpiecznie zejść do wody.  Jest  coraz bardziej  niebezpiecznie.  Sezon się  zaczyna,
aż  ktoś  sobie  zrobi  krzywdę,  bo nie  ma jak  zejść  do  wody.  Mieszkańcy pytają  czy
jest  taka możliwość zdjęcia jednego przęsła  a wstawienia drabinki.
Wójt  Gminy  –  pan  Adam  Szczepkowski  –  inwestycja  była  wykonana  według
projektu.  Już  jakiś  czas  temu poleciłem naszemu  budowlańcowi,  żeby  zwrócił  s ię
do  Urzędu  Marszałkowskiego  z  zapytaniem  czy  możemy  dokonać  jakichkolwiek
zmian. Póki  co,  nie mamy odpowiedzi.  Nie mogę odpowiedzieć tak czy nie.  

Ad  pkt  6.  Przewodnicząca  Rady  Gminy  –  pani  Cecylia  Lecewicz-Husar  –
przechodzimy do kolejnego punktu:  interpelacje radnych.  
Interpelacji  nie ma.

Ad  pkt  7.  Wobec  zrealizowania  porządku  obrad,  Przewodnicząca  Rady  Gminy
zamknęła obrady XII sesj i  Rady Gminy.

Protokołowała

Bronisława Warmińska    

Przewodnicząca Rady Gminy

Cecylia Lecewicz-Husar
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